
Volby se blíží
Už 17. a 18. října 
budeme volit krajské 
zastupitelstvo. 
Přinášíme praktický 
návod, jak na to. strana 2

Zase škola
Kdy budou vánoční 
prázdniny? A kdy ty 
jarní? Čtěte vše na 
jednom místě.
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AKTUÁLNĚ S RADNÍM

noviny jsou součástí projektu                                  www.ceskydomov.cz

STALO SE

KOMÍN PADL PŘESNĚ

Jihlava (kid) • Vždycky, když py-
rotechnicky pracují na odstřelu 
starých budov, bývá to podíva-
ná. Kamery, zvědavci a fotografo-
vé nechyběli ani při bourání sta-
rého stometrového komína v are-
álu Kronospanu v Jihlavě. Kolos 
dosloužil a musel ustoupit nové 
stavbě.  Foto: archiv kraje

Polonina nad Strimbou. Chybí už jen Nikola Šuhaj. Foto: Petros Martakidis

Vysočina je tahounem rozvoje

Spolupráce krajů má výsledky

Výměnu oken hradil dobročinný 
fond ViZa, založený oběma kraji 
v rámci partnerství, které regiony 
navázaly zhruba před 14 měsíci. 
„Zachránili jsme teplo uvnitř ško-
ly,“ řekl při slavnostním předává-

Svátek filmu
Chcete znát 
témata letošního 
Mezinárodního festivalu 
dokumentárních filmů 
v Jihlavě?
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Ekonomové sestavili žebříček 
tahounů českého rozvoje, hodno-
tili města i kraje. V případě Vyso-
činy velmi pozitivně ocenili níz-

ký podíl dlouhodobé nezaměstna-
nosti na celkové nezaměstnanosti, 
nejvyšší nárůst čistého disponi-
bilního důchodu domácností, dru-

hé nejvyšší průměrné tempo růstu 
HDP ve stálých cenách, vyzdvihli 
Vysočinu jako kraj s nejnižší kri-
minalitou a kraj s příznivým sta-
vem životního prostředí.
„Například v zemědělství je kraj 

Vysočina jedničkou mezi kraji 
a podílí se téměř deseti procen-
ty na tvorbě lokálního HDP, což 
je v rámci celé ČR velmi vysoký 
podíl,“ uvedl René Wokoun, ve-
doucí katedry regionálních studií 
a ředitel Střediska regionálních 
a správních věd VŠE.

„Je pro nás velmi dobrou zprá-
vou, že s vysokou dynamikou 
růstu ekonomiky našeho kraje je 
Vysočina zároveň krajem s nej-
vyšší kvalitou života. Vycházím 
z porovnání krajů, které zohled-
ňuje střední délku života obyva-
tel, čistotu ovzduší, trestnou čin-
nost a průměrné mzdy. Pozitivní 
je fakt, že porovnávané údaje se 
stále zvyšují ve prospěch Vysoči-
ny,“ řekla náměstkyně hejtmana 
pro regionální rozvoj Marie Čer-
ná (SNK ED).

Vysočina (kid) • Náš kraj je šestým centrem 
rozvoje v rámci České republiky. Tedy v pořadí 
šestým místem, které se rozvíjí nejrychleji. 
Vyplývá to z výsledků odborného projektu 
MasterCard česká centra rozvoje, který 
zpracovávala společnost MasterCard ve spolupráci 
s Vysokou školou ekonomickou v Praze.

ní práce ředitel lazeščinské školy 
Ivan Buntušiak. Škola v Lazešči-
ně, do které chodí 650 dětí, totiž 
v zimě byla téměř neobyvatelná. 
Stará okna prakticky vypadávala 
ze zdí, kotelna je dávno nefunkč-
ní a nebývalo výjimkou, že výu-
ka probíhala při teplotách, které se 
blížily nule.
Podobné podmínky panovaly 

i ve škole v nedaleké Strimbě. Ta-
ké zde fond ViZa hradil výměnu 
oken. „Naše partnerství se Zakar-
patskou oblastí se rozvíjí nejrych-
leji ze všech podobných partner-
ských vztahů, které má Vysoči-
na uzavřeny. Je to tím, jak aktivně 
ukrajinská strana k té spoluprá-
ci přistoupila,“ řekl během ma-
lé slavnosti, již uspořádaly děti ve 
Strimbě hejtman Vysočiny Miloš 
Vystrčil (ODS).
Výsledek letních stavebních pra-

cí si přijeli zástupci Vysočiny pří-
mo do Zakarpatí prohlédnout. Ško-
ly stihly nejen výměnu oken, ale 
také částečné vnitřní úpravy, vy-
malování a podobně. Děti se Če-
chům pochlubily recitací básniček, 
písničkami i tancem. V Lazešči-
ně předvedly tradiční huculské hu-
dební nástroje a přímo pro hejtma-
na Vystrčila složily i písničku. „Pro 
celou školu i pro celou obec je to 
velký okamžik. Moc si té práce vá-
žíme,“ vysvětlil Ivan Buntušiak. 

Počátek spolupráce Vysočiny 
se Zakarpatskou oblastí se datuje 
do roku 2007. Tehdy poprvé vy-
jeli v červenci zástupci Vysoči-
ny, konkrétně náměstek hejtma-
na Václav Kodet (KDU-ČSL) 
a člen zastupitelstva Jiří Běhou-
nek (ČSSD) do Zakarpatí, aby pří-

mo na místě zjistili, zda je spolu-
práce vůbec možná, zda o ni ukra-
jinský partner stojí a jakou by mě-
la mít podobu. 
Na základě výsledků této návště-

vy pak o měsíc později kraj Vy-
sočina vyslal do Zakarpatské ob-
lasti oficiální delegaci, vedenou 

hejtmanem Milošem Vystrčilem 
a složenou ze zástupců všech poli-
tických klubů zastupitelstva. Ta na 
místě dohodla s vedením Zakar-
patí a Rachivského okresu pod-
mínky smlouvy o spolupráci a tu 
pak obě strany podepsaly v únoru 
roku 2008. (Pokračování na str. 3)

Strimba, Lazeščina, Vysočina (kid) • Dětem ve 
školách v ukrajinské Strimbě a Lazeščině bude 
díky spolupráci Vysočiny a Zakarpatské oblasti 
v zimě mnohem tepleji. V září skončily práce na 
výměně oken ve školních budovách.

Zakarpatský hejtman Mychajlo Kičkovskyj, Jiří Běhounek, Miloš Vystrčil a Václav Kodet při prohlídce odvedené práce 
v Lazeščině. Foto: archiv kraje


